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ORG.0012.1.6.2019 

Protokół nr 6/19 

z posiedzenia Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Buczkowice, 

które odbyło się dnia 5 czerwca 2019 r. w budynku Urzędu Gminy Buczkowice  

 

 

Obecni na posiedzeniu: 

 radni wg załączonej listy obecności, 

 Pani Małgorzata Duraj, Zastępca Kierownika Urzędu Stanu Cywilnego w Buczkowicach, 

 Pan Stanisław Górny, Podinspektor Referatu Ogólno-Organizacyjnego Urzędu Gminy 

Buczkowice, Komendant Gminny OSP, 

 protokolant: inspektor Referatu Ogólno-Organizacyjnego Urzędu Gminy Buczkowice,  

Ewa Matera. 

 

Porządek posiedzenia: 

1. Otwarcie posiedzenia.  

2. Analiza planu zarządzania kryzysowego gminy Buczkowice. 

3. Sprawy bieżące, wolne wnioski. 

4. Zamknięcie posiedzenia. 

 

Ad 1. Otwarcie posiedzenia. 

 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej, Radny Jerzy Więcek otworzył posiedzenie komisji o godz. 

9.05 i stwierdził prawomocność podejmowanych decyzji. 

 

W momencie otwarcia posiedzenia obecnych było sześciu członków komisji (lista obecności 

załączona do protokołu). 

 

Ad 2. Analiza planu zarządzania kryzysowego gminy Buczkowice. 

Pani Duraj poinformowała radnych, że: 

 zarządzanie kryzysowe to działalność organów administracji publicznej, która polega na 

zapobieganiu sytuacjom kryzysowym, przygotowaniu do przejmowania nad nimi kontroli, 

reagowaniu w przypadku wystąpienia sytuacji kryzysowych, usuwaniu ich skutków oraz 

odtwarzaniu zasobów i infrastruktury, 

 sytuacja kryzysowa to sytuacja wpływająca negatywnie na poziom bezpieczeństwa ludzi, 

mienia w znacznych rozmiarach lub środowiska, wywołującą znaczne ograniczenia 

w działaniu właściwych organów administracji publicznej ze względu na nieadekwatność 

posiadanych sił i środków, 

 na każdym szczeblu władzy w kraju obowiązuje plan zarządzania kryzysowego (krajowy, 

wojewódzki, powiatowy, gminny), 

 plan zarządzania kryzysowego gminy został uzgodniony przez Komendę Miejską Państwowej 

Straży Pożarnej i Komendę Miejską Policji w Bielsku-Białej oraz zatwierdzony przez Starostę 

Bielskiego (20 lipca 2018 r.), 

 plan podlega na bieżąco aktualizacji, a cykl planowania nie może być dłuższy niż dwa lata, 



2 
 

 organem właściwym w sprawach zarządzania kryzysowego na terenie gminy jest wójt i on 

podejmuje wszystkie decyzje w tym zakresie – realizuje to zadanie przy pomocy gminnego 

zespołu zarządzania kryzysowego,  

 w skład zespołu wchodzi 14 osób powołanych zarządzeniem wójta (w tym kierownik GOZ, 

kierownik CUW, kierownik GOPS i przedstawiciel policji) – w miarę potrzeb wójt może 

powoływać w jego skład ekspertów,  

 plan zarządzania kryzysowego gminy Buczkowice składa się z trzech części: plan główny 

(charakterystyka zagrożeń), zespół przedsięwzięć (zadania w zakresie monitorowania 

zagrożeń, tryb uruchamiania sił i środków, współdziałanie między siłami uczestniczącymi 

w realizacji przedsięwziąć planowanych na wypadek kryzysu), załączniki funkcjonalne planu 

głównego (procedury realizacji zadań, łączność, organizacja monitorowania zagrożeń, 

ostrzeganie, alarmy, ewakuacja z obszarów zagrożonych, opieka medyczna, pomoc społeczna, 

ocenianie szkód, uruchamianie rezerw strategicznych), 

 plan określa rolę i zadania administracji samorządowej oraz innych instytucji i organizacji 

pozarządowych w czasie realizacji zadań kryzysowych, 

 w sytuacjach kryzysowych dążyć będzie się do współdziałania pomiędzy uczestnikami 

i szczeblami reagowania kryzysowego. 

 

Następnie Pani Duraj poinformowała radnych, że siły i środki, którymi dysponuje wójt to: 

 członkowie OSP (dysponent: Komendant Gminny OSP), PSP  (dysponent: Komenda Miejska 

PSP), 

 policja (dysponent Komenda Miejska Policji), 

 pomoc medyczna realizowana przez GOZ i pogotowie ratunkowe, 

 żywność w razie potrzeby, 

 wyznaczone miejsca ewakuacji (remizy strażackie, ośrodki wczasowe, szkoły) – później 

w zależności od sytuacji, jeśli jest bardzo źle, można wystąpić do Wojewody o pomoc, 

 samochody strażackie, agregat prądotwórczy (wystarczy na obsługę pracy Urzędu – 3-4 

komputery), zastępcze źródła światła (latarki, czołówki), samochód służbowy 9-osobowy, 

 porozumienie z przedsiębiorcami na wykonanie prac w sytuacjach kryzysowych (sprzęt 

ciężki, materiały budowlane). 

 

Radna Górna zapytała jaka jest dotacja Wojewody na realizację tych zadań. 

Pani Duraj wyjaśniła, że dotację możemy starać się gdy coś się dzieje, jednak na te cele w budżecie 

j.s.t. tworzy się rezerwę nie mniejszą niż 0,5% wydatków jednostki – wykorzystuje się ją, jeśli jest 

potrzeba. 

Radny Więcek zapytał czy odbywają się jakieś ćwiczenia w tym zakresie. 

Pani Duraj odpowiedziała twierdząco, dodając, że naszą podstawową siłą jest OSP – alarmować 

można też dzwonami kościelnymi. 

Pan Stanisław Górny powiedział, że część jednostek OSP należy do kompanii (przynajmniej jedna 

straż na gminę) – są one przemieszczane wg potrzeb na terenie województwa. 

Radna Górna zapytała kto za to płaci. 
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Pan Górny powiedział, że nikt, jednak jednostki w kompanii są dodatkowo dofinansowane z KSRG 

i MSW (przy dużej powodzi kilka lat temu potrzebna była ogromna ilość paliwa – zarządzanie 

kryzysowe na szczeblu powiatu uruchomiło dodatkową rezerwę, zbierali dane na temat godzin 

przepracowanych pompami – w trakcie dostaliśmy pierwszy zastrzyk finansowy na uzupełnienie 

paliwa). 

Następnie Pan Górny poinformował radnych, że tymczasowym miejscem ewakuacji na terenie gminy 

są remizy OSP (tymczasowe nie oznacza konieczności zapewnienia noclegu). 

Radny Kopacz zapytał jak wyglądają uprawnienia OSP jeśli chodzi o wejście na prywatną posesję 

w sytuacji klęski (w celu zajęcia czegoś czy usunięcia drzewa). 

Pan Górny powiedział, że jeśli stwierdza się zagrożenie zdrowia i życia to nikt nie dyskutuje tylko się 

wchodzi (OSP są też ubezpieczone od tzw. złych decyzji – np. wybicie okna przy ścinaniu drzewa). 

Radny Więcek zapytał czy mamy jakiś magazyn podręczny. 

Pani Duraj powiedziała, że nie mamy typowego magazynu przeciwpowodziowego – sprzęt jest 

w remizach, poza tym mamy umowę ze składem budowlanym – w razie potrzeby właściciel otwiera 

go o każdej porze dnia i nocy i wydaje potrzebne materiały – mamy tez inne umowy dotyczące 

sprzętu. 

Radny Kopacz zapytał co z dostawą żywności. 

Pani Duraj powiedziała, że mamy na terenie gminy catering i duże sklepy oraz magazyny 

z żywnością w szkołach – gdy zajdzie potrzeba, zawsze można też dowieźć ją spoza gminy. 

Rada Górna zapytała czy - w przypadku skażenia studni - Aqua będzie dowozić mieszkańcom wodę. 

Pani Duraj powiedziała, że mamy 3 tysiąclitrowe kontenery na wodę i 20 sześćdziesięciolitrowych – 

gdy zajdzie potrzeba, Aqua będzie je napełniać.  

Radny Roman Wrona zapytał czy dysponujemy mieszkaniem zastępczym na wypadek pożaru. 

Radny Więcek powiedział, że jest jedno w Domu Nauczyciela w Kalnej. 

Pani Duraj dodała, że zazwyczaj pomaga rodzina osób poszkodowanych. 

Radny Pawlik przekazał, że w przypadku zagrożenia powodziowego Sanepid błyskawicznie reaguje 

w zakresie zbiorowych ujęć wody. 

Radny Matlak zapytał ilu strażaków brało udział w ostatniej akcji powodziowej. 

Pan Górny powiedział, że po dwie sekcje z każdej jednostki oraz poinformował radnych, że problemy 

z zalewaniem ul. Bór w Buczkowicach związane były z telewizorem, który blokował odpływ wody 

w rowie.  

Radny Matlak poinformował, że 48 osób działało non stop przez 3 dni. 

Pan Górny powiedział, że nie zużyto przy tej akcji dużo paliwa – była to głównie fizyczna praca – 

zużyto 18 ton piasku (1800 zł) i dodał, że starają się uczulać ludzi na to by go nie zabierali po 

obniżeniu się poziomu wody – obrasta on roślinami i umacnia brzegi potoków. 



4 
 

Radny Więcek wyraził zadowolenie z powodu dobrego wyposażenie jednostek OSP oraz wysokiego 

poziomu wyszkolenia strażaków. 

Radny Matlak podkreślił znaczenie pracy strażaków ochotników oraz poinformował, że 

w Wiadomościach podano, iż w akcji brało udział 2 tys. strażaków. Radny wyraził przekonanie, że 

wśród nich było może 500 strażaków zawodowych – reszta to ochotnicy. 

Radny Pawlik podkreślił, że są oni w pierwszej linii reagowania. 

Radny Więcek dodał, że zostawia im się również likwidowanie skutków i wyraził podziękowanie dla 

strażaków ze ich pracę – oraz podkreślił, że obecnie OSP to jednostki ratownictwa w bardzo szerokim 

zakresie – robią prawie wszystko – i zaproponował zamieszczenie w Gazecie Gminnej artykułu, który 

uświadomi mieszkańcom znaczenie ich pracy. Następnie Radny podziękował Pani Duraj za udział w 

posiedzeniu i szczegółowe informacje. 

Radna Górna zapytała ilu mamy w jednostkach OSP ratowników. 

Pan Górny powiedział, że kilkunastu i podkreślił, że przy każdym wyjeździe musi być dwóch. 

Radna Górna zapytała czy dużo jest chętnych do OSP. 

Pan Górny powiedział, że coraz mniej i trzeba się zastanawiać jak zachęcać ludzi, bo „ekwiwalent nie 

załatwi sprawy”. 

Radny Pawlik wyraził zadowolenie z powodu wyposażenia wszystkich jednostek w nowe samochody 

bojowe. 

Radny Więcek zgodził się, że chęć do pracy społecznej jest coraz mniejsza (również spowodowane 

jest to dbałością o pracę zawodową) i trzeba szukać sposobów zachęcania – doposażenie jednostek, 

być może podniesienie ekwiwalentu. Radny wyraził przypuszczenie, że być może w przyszłości 

dojdziemy do jakiegoś „mini-zawodowstwa”.  

Pan Górny powiedział, że niejednokrotnie dzwoni do pracodawców z prośbą by wypuścili strażaka – 

ustawa to zapewnia, a ekwiwalent ma wyrównywać utracone wynagrodzenie, jednak czasami 

dezorganizuje to pracę zakładu. Pan Górny wyraził opinię, że powinno się pracodawców zachęcać do 

zatrudniania strażaków-ochotników (np. ulgi podatkowe). 

Radny Matlak zauważył, że pracodawca zatrudniający strażaka ma osobę przeszkoloną w zakresie 

ratownictwa na terenie zakładu, co również jest istotne. 

Radna Górna powiedziała, że niektórzy zaczynają to już doceniać. 

Radny Więcek dodał, że jest to temat „do zauważenia w skali kraju”. 

Ad 3. Sprawy bieżące, wolne wnioski. 

 

Ustalono następne posiedzenie Komisji na dzień 4 lipca na godz. 8.00. 

 

Ad 4. Zamknięcie posiedzenia. 

 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej, Radny Jerzy Więcek, zamknął posiedzenie Komisji. 
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Posiedzenie zakończyło się o godz. 10.13. 

 

Na tym protokół zakończono. 

 

Protokół podpisano w dniu 4 lipca 2019 r. w budynku Urzędu Gminy Buczkowice. 

 

 

Przewodniczący Komisji:  

 

Rady Jerzy Więcek:   …………………………………….. 

 

 

 

Członkowie Komisji: 

 

Radna Jadwiga Górna  …………………………………….. 

 

Radny Wiesław Kopacz  …………………………………….. 

 

Radny Janusz Matlak  …………………………………….. 

 

Radny Józef Pawlik: …………………………………….. 

 

Radny Roman Wrona  …………………………………….. 

 

 

 

Wójt Gminy, Pan Józef Caputa …………………………………….. 

 

 

Protokołowała: Inspektor, Ewa Matera  

 

 

 

 

 




